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ACTA DE LA TROBADA ENTITATS 
 
 
PARC DEL CASTELL DE MONTESQUIU 
 
Data: 15 de novembre de 2022 
Hora: 17:00  
Lloc: Masoveria del Castell de Montesquiu 
 
 
 
Hi assisteixen: 
 

- Àngels Guiteras, Associació Leader Ripollès Ges Bisaura 
- Quim Pla, Federació d’Entitats Excursionistes de Catalunya 
- Josep Martínez, Amics del Billar de Sant Quirze de Besora 
- Jordi Vilà, Grup de Naturalistes d’Osona 
- Marcel·lí Samsó i Aleix Marmar, Fundació Espai Natura i Joventut  
- Elisabeth Freixer i M. Mercè Solé, Patronat de la Gent Gran de Montesquiu  
- Miquel Àngel Saez i Begué, Radio Montesquiu i Radioaficionats d'Osona 
- Nando Loras, Societat Catalana d’Herpetologia 
- Teia Puigvert i Picart, Consorci del Ter 
- Marcel Miranda, ramader concessionari 
- Pere Gascón, Societat de caçadors Sant Quirze – Montesquiu 
- Carme Casas, Universitat de Vic, hi assisteix telemàticament 
- Bruno Jiménez Nájera, Associació de Músics de Montesquiu  
- Pili Salamanca, Escola Segimon Comas 
- Mercè Oms Molist, Associació de Propietaris Forestals Serra de Bellmunt. 
- Maria Soler Tor. Consorci de la Vall del Ges, Orís i Bisaura. Tècnica del Parc 

del Castell de Montesquiu 
- Elisabet Vila d’Abadal, Tècnica del Parc del Castell de Montesquiu 
- Quique Rasche Vilanova, Oficina Tècnica de Parcs Naturals. Diputació de 

Barcelona. 
- Joan C. Àngel Hernández, Director del Parc del Castell de Montesquiu 
 

 
Ordre de la reunió 
 
1. Lectura i aprovació, si s’escau, de l’acta anterior. 
2. Presentació de les entitats participants 
3. Aportacions de les entitats a la proposta d’Objectius i Actuacions per al 2023. 
4. Torn obert de paraules. 
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Desenvolupament de la reunió 
 

1. Aprovació, si s’escau, de l’acta anterior 
 
S’aprova l’acta anterior. 

 
2. Presentació de les entitats participants 

 
Es procedeix a fer una ronda de presentació de totes les entitats participants. Per 
ordre, cadascun dels assistents diu el seu nom, l’entitat en representació de la qual 
assisteix a la trobada i exposa breument la relació d’aquesta entitat amb el Parc del 
Castell de Montesquiu. Les persones que treballen al parc i a la Diputació de 
Barcelona també es presenten i expliquen breument les seves funcions. 

 
3. Aportacions de les entitats a la proposta d’Objectius i Actuacions per al 

2023 
 

El Sr. Àngel fa la presentació del Programa d’Objectius i Actuacions del parc per al 
2022, a nivell de programes, subprogrames, objectius i actuacions, i explica aquells 
objectius i actuacions que es preveu que es modifiquin, s’eliminin o s’afegeixin com a 
nous per al 2023. Les entitats van fent intervencions conforme es va avançant en 
l’explicació de les diferents actuacions previstes. 
 
El Sr. Nando Loras exposa la problemàtica que té el parc en relació a la boinvasió del 
tritó alpí (Ichtyosaura alpestris) en tres basses del parc. Explica les mesures que 
s’estan prenent per reduir la seva població i evitar-ne l’expansió a basses veïnes. 
 
La Sra. Puigvert explica les actuacions fetes a Montesquiu i Sant Quirze en relació al 
control de rodals de l’espècie exòtica invasora anomenada ailant (Ailanthus altissima) i 
les mesures de seguiment de les actuacions que es preveuen fe properament. 
 
La Sra. Casas explica que ja s’ha començat a treballar en un Pla de Fertilització de les 
pastures del Parc que determini la quantitat de purí que caldria aplicar a cada prat i 
informa que properament es trobaran amb els ramaders que acaben de guanyar les 
noves concessions per treballar-hi. 
 
La Sra. Vila d’Abadal presenta al Sr. Miranda com a guanyador de dos dels tres lots de 
pastures del parc, concretament a Codines i Casanova-Sant Moí. També informa que 
el guanyador del lot Planeses-Solana ha estat el Sr. Pere Carbonell, que no ha pogut 
assistir. 
 
El Sr. Jiménez expressa una queixa en relació al nou funcionament de les subvencions 
culturals, ja que la sol·licitud es fa un any, l’actuació s’ha de fer durant l’any següent i 
finalment es cobra l’any posterior. Això suposa cobrar la subvenció molt enllà en 
relació amb el moment en que es fa l’actuació. El Sr. Rasche recorda que es va 
canviar aquest funcionament perquè fins a 2020 l’atorgació es produïa cap a mitjans o 
finals d’any i llavors el període per fer les actuacions era molt curt, ja que s’havia de fer 
durant la mateixa anualitat i molt sovint les entitats havien de fer les actuacions sense 
tenir assegurada la subvenció. 
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La Sra. Guiteras demana sobre les carpes per fer activitats. La Sra. Soler respon que 
hi ha 3 carpes noves que el Consorci de la Vall del Ges, Orís i Bisaura cedeix als 
ajuntaments i que si una entitat en vol fer ús ha de fer la petició a un dels ajuntaments.   
 
La Sra. Soler aprofundeix en la proposta de nou projecte d’art i educació ambiental a la 
Cabanya del Castell. Un projecte que pretén enllaçar aquest dos àmbits i que es 
dirigirà a escoles i també al públic familiar. La intenció és fer una primera actuació pilot 
el 2023. 
 
El Sr. Pla demana si les batudes de caça s’anuncien en algun lloc. El Sr. Àngel respon 
que la Societat de Caçadors sempre comunica les batudes que es fan al parc amb 
antelació i la Sra. Soler afegeix que la informació es penja a la web del parc i també 
amb un avís en l’app dels itineraris. A més, la guarderia vetlla perquè la senyalització 
per part dels caçadors sigui correcta. 
 
El Sr. Vilà explica que el parc té un bon potencial per treballar la geologia dins les 
activitats d’educació ambiental i en posa alguns exemples. La Sra. Soler s’ofereix a 
parlar-ne. 
 
El Sr. Sáez demana sobre el restaurant de la Casanova i el Sr. Àngel respon que ha 
sortit la licitació aquest 2022 però que ha quedat desert i que a partir d’ara es parlarà 
amb alguna escola d’Hosteleria que volgués la cessió d’ús o bé es tornarà a treure la 
concessió el proper any. 
 
El Sr. Sáez fa una intervenció final en relació a la conveniència o no que el castell 
estigui més equipat amb elements com ara armadures i masmorres. El Sr. Àngel 
explica que el mobiliari que s’exposa al castell és original de l’última família propietària 
del Castell i no hi ha intenció d’afegir elements com aquests. 
 

4. Torn obert de paraules 
 
Sense més intervencions, s’agraeix l’assistència a tothom i es dona per acabada la 
trobada a les 19h. 
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